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PROCEDIMENT U450 Consells de districte

EXPEDIENT NÚM. AJT/7530/2024 DOCUMENT NÚM. 587111/2024

ÀREA Districte I

UNITAT Districte I (Centre, Sant Josep i Sanfeliu)

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL DEL DISTRICTE I

A les 19:00 hores del dijous 15 de febrer de 2024, en primera convocatòria i de forma 
presencial a la sala d’actes de la seu de la Regidoria del Districte I a la Rambla de Just 
Oliveras, 23, prèvia la seva legal convocatòria, sota la presidència del regidor del Districte I, 
José Antonio Alcaide Martín, assistit pel secretari del Consell, Carles Jordi Lavilla

Hi assisteixen:

PRESIDENT: JOSÉ ANTONIO ALCAIDE MARTÍN
SECRETARI: CARLES JORDI LAVILLA

VOCALS: 

GRUP POLÍTIC PSC RAFAEL GÓMEZ VIÑAS

GRUP POLÍTIC VOX ESTER LÓPEZ SANCHO

GRUP POLÍTIC PP JOSÉ JAVIER DÍEZ CRESPO

GRUP POLÍTIC ERC JAUME GRAELLS VEGUIN

AS. SOC. CUL. CENTRO 
CASTELLANO-LEONÉS

LAURENTINO HERNÁNDEZ 

HERNÁNDEZ

BÀSQUET CLUB TECLA SALA JORDI BALCELLS SECALL

ASSOCIACIÓ CATALANA 
D’AFECTADES I AFECTATS DE 
FIBROMIÀLGIA I D’ALTRES 
SÍNDROMES DE SENSIBILITZACIÓ 
(ACAF)

MONTSERRAT HONRUBIAS 

TENEDOR

ATENEU DE CULTURA POPULAR TOMÀS MARIA PORTA CALSINA
ASS. CLUB INFANTIL JUVENIL 
SANFELIU – SANT ILDEFONS

MONTSE BAYÀ CASTELLS

ASS. COLLA DIABLES FOLCAT 
DIABÒLIC

XAVIER GARCIA i ALBAREDA

CASINO DEL CENTRE JOSEP MIQUEL GOYTA VENDRELL

CLUB D’AEROMODELISME DELTA YOLANDA RODRÍGUEZ GÓMEZ

CLUB CICLISTA BARRI SANFELIU JOSÉ MANUEL GONZÁLEZ 
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PIEDRAS

CLUB CICLISTA CORBIKE FRANCESC DORADO HONDARZA

GRUP BOTIGUES DEL CENTRE I 
SANT JOSEP

JAVIER PICORNELL PÉREZ

LA TALAIA ASS. PER LES FESTES 
DEL CENTRE

RICARD MONRÓS AUDÍ

COLLA INFANTIL DE DIABLONS I 
TABALERS

FRANCISCO JAVIER HERVÁS 

VILLEGAS

SOCIEDAD DEPORTIVA CARRILET 
SAN JOSÉ

ANA GIMÉNEZ SINTAS

SOCIETAT ORNITOLÒGICA DE 
L’HOSPITALET

JOSEP MIQUEL BADIA CASAS

ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE SANT 
JOSEP

MÓNICA PÉREZ FERNÁNDEZ

ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE 
SANFELIU

JÉSSICA NÚÑEZ MANRIQUE

Assisteixen al Consell per delegació degudament autoritzada, amb anterioritat 
a la celebració del Consell:

AMPA ESCOLA CANIGÓ JOSÉ COLLADO ABDELKADER

ASS. DONES DEL CENTRE TERESA VIÑALS FIGUERES

Excusen la seva assistència

ASOCIACIÓN DE VECINOS LA REMONTA CARMEN ARIAS BARRANQUERO

FOMENT DE LA INFORMACIÓ CRÍTICA ANGÉLICA ARRANZ GALIANO

ASOCIACIÓ DE LA GENT GRAN DE CA 
N’ARÚS

CARMEN SÁNCHEZ QUEROL

ASSOCIACIÓ CENTRE D’ESPLAI XIXELL OLEGUER SALVADÓ FARRERAS

ASSOCIACIÓ PENYA PERICA LA 21 DE 
L’HOSPITALET

OLGA GÓMEZ FORÉS

SETMANA DEL CANT CORAL A 
L’HOSPITALET

VICENÇ ADRUBAU SUÑÉ

FUNDACIÓ SANT ROC MARIA SEGALÀ NOVELL

MANUEL PIÑAR LÓPEZ

ASENSI MONTOYA MARTÍNEZ

Comprovada l’existència del quòrum necessari per a la celebració de la sessió de conformitat 
amb l’art. 37.4 del reglament orgànic de participació ciutadana de la Ciutat (publicat en el BOP 
de 25 de febrer de 2013), el president procedeix a l’examen dels assumptes inclosos en l’ordre 
del dia de la sessió extraordinària.

1. Lectura i aprovació de l’acta corresponent a la sessió extraordinària 

del Consell del Districte I del passat 16 de novembre de 2023.

S’aprova l’acta per part dels consellers i de les conselleres presents, facilitada amb antelació 
com a esborrany.
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2. Acceptació del càrrec de conseller/a per part de les persones que no ho han pogut fer 
en anteriors plenaris del Consell de Districte.

Ester López Sancho accepta a viva veu i de forma expressa la condició de consellera del 
Districte I

3. Exposició de l'escolarització a la ciutat, a càrrec de David Quirós Brito, Regidor 
d’Educació.

El president del Consell del Districte I, José Antonio Alcaide, presenta el tinent d’alcaldia de la 
ponència de Serveis a les Persones, David Quirós, al temps que manifesta que als següents 
plenaris han de poder participar els tinents d’alcaldia de Seguretat, i de Manteniment i Serveis.

El Sr. Quirós inicia la seva exposició parlant del procés d’escolarització a les escoles bressol, 
havent al Districte I una de municipal, l’anomenada de la Muntanya, de 60 places, 2 de 
privades sufragades amb fons públics i que tenen la seu a equipaments municipals, la 
Garabatos amb 36 places i la Patufet amb 25.  Pel que fa a la primària hi ha vuit escoles 
públiques i 5 de concertades.  I 3 instituts públics de secundària i 4 de concertats.  Les places 
ocupades varien entre el 98 i el 103 de ràtio.  En aquest darrer cas es parla de sobre ràtio, amb 
una tensió degut a la manca de places.   Completa els centres educatius del Districte un centre 
d’educació especial, l’Estel Can Bori, també amb sobreràtio.  La matrícula viva, que incorpora 
nous alumnes als centres un cop començat el curs, també agreugen aquesta situació de 
sobreràtio.

El sr. Quirós comenta projectes exitosos com els “tàndem” que junta el món acadèmic amb 
singularitats triades pel propi centre.  Posa com exemple el tàndem de l’escola Josep Janés 
amb l’Escola Municipal de Música i Centre de les Arts.

A la Ciutat de Barcelona hi ha un Consorci educatiu, mentre que a la Ciutat de L’Hospitalet es 
planteja un conveni marc encarat al curs pròxim 2024/2025, amb recursos propis aportats per 
Ajuntament/Generalitat.  Ha d’ajudar en aquests processos d’ajut la condició de ciutadana 
hospitalenca que té la consellera d’Ensenyament de la Generalitat.

L’ajuntament ofereix a la Generalitat solars i espais disponibles, que en alguns casos no 
presenten la superfície exigida per la Generalitat.   On havia estat l’escola Joanot Martorell es 
planteja un institut – escola, amb un centre d’educació especial que pugui ajuntar els actuals 
casa Escorça i Can Bori, el Centre de Recursos Pedagògics de la Generalitat que ara és a 
aquest punt, i Normalització Lingüística.

4. Torn obert de paraula.

La consellera Ana Jiménez parla del cas de la seva neta que vivia fora del municipi i ha acabat 
vivint al seu habitatge i ha anat a escolaritzar-se a un centre del barri, amb un nivell acadèmic 
inferior, la qual cosa li suposa un perjudici en el desenvolupament del seu aprenentatge.  El 
ponent respon que no es pot segregar l’alumnat per procedència o ingressos, se cerca una 
igualtat.

El conseller Francesc Dorado fa difusió de les activitats socials del club ciclista Corbike, i el 5è 
aniversari de l’entitat.  Suggereix que els esborranys de les actes anteriors s’enviïn juntament 
amb la convocatòria.

La consellera Montserrat Baya s’interessa per més aules que haurien de suportar l’increment 
d’infants per l’arribada de noves famílies als nous habitatges construïts.  També per espais a 
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tocar del Pablo Neruda que podrien acollir una ampliació.  I per tendals compromesos que 
atorguessin ombra als patis.  El ponent contesta que, efectivament, és desitjable una baixada 
de la ràtio per a millor atendre l’alumnat.  L’escola Pablo Neruda, amb una sola línia, no és de 
les que requereixen més espai, llevat del gimnàs que podria acollir la finca del costat, amb un 
titular privat que es nega a anar-se’n, explicació que recupera el conseller Josep Miquel Badia.

La consellera Montserrat Honrubia explica la seva experiència amb el seu fill, ara de 32 anys, 
que anys enrere va patir diverses situacions, amb ràtios excessives i sense aconseguir la 
primera opció quan va traslladar la seva residència des del barri de Santa Eulàlia.  Comenta el 
repartiment anàrquic de materials de l’escola Joanot Martorell quan va tancar.  Els menors amb 
necessitats especials han d’anar a centres de fora del municipi.  També manifesta l’accés a 
escoles bressol públiques tan sols per part de famílies molt pobres, o de forma irregular si els 
seus ingressos no estan declarats.  El sr. Quirós, pel que fa als centres d’educació especial 
parla dels esforços en inclusió, amb la dificultat de la diagnosi i identificació d’alumnes amb 
necessitats especials.  Parla de forma molt afalagant de la plantilla de professorat.

José Collado, en representació de l’Associació de Familiars de l’escola Canigó, manifesta que 
a la rambla de Just Oliveras s’han aplicat mesures en relació a la circulació de vehicles.  Però 
manca continuar avançant, traient motocicletes de les voreres, entre d’altres.  Demana 
subvencions o ajudes a escoles concertades atenent que hi ha mancances pel manteniment de 
l’edifici, per exemple, i l’AFA s’acaba implicant fent activitats per a aconseguir fons.  El sr. 
Quirós respon que l’edifici de l’escola és privat, i les institucions públiques no poden fer 
despesa en finques privades.  El president del consell, regidor del Districte I, manifesta que en 
breu haurà uns adhesius al paviment als trams de davant de les escoles que reforçaran la 
prohibició de circular a sobre d’un vehicle de mobilitat personal, patinets elèctrics en especial.

La consellera Jéssica Núñez comenta que a les escoles concertades no hi ha sobreràtios, o 
tàndems, i cal un pla educatiu de qualitat, a reclamar al departament d’Educació.  El sr. Collado 
intervé per a comentar que a la Florida hi ha la millor escola pública de Catalunya.  La
consellera Núñez s’interessa pels tàndem per a l’escola Sanfeliu.  El ponent li respon que els 
tàndem actualment tan sols s’ofereixen als centres públics, però estudiarà estendre la fórmula 
als concertats, cercant recursos a aquests efectes.

El conseller Francisco Javier Hervás també comenta que la pressió immobiliària suposarà més 
nens escolars.  El Sr. Quirós comenta que els projectes urbanístics aturats des del 2000, ara 
s’estan reactivant, i a banda dels serveis necessaris també cal esponjar els barris i crear zones 
verdes.

El conseller Javier Picornell comenta que a més equipaments futurs també s’hauran d’aplicar 
més personal docent.  El tinent d’alcalde amb competències d’Educació comenta que el 
departament d’Ensenyament de la Generalitat és qui aporta recursos i professionals, l’aula 
d’acollida, tècnics d’integració, l’entorn, ...   Aquest Ajuntament el petit manteniment.

El conseller Jaume Graells comenta la diferència entre districtes de la Ciutat.  Hi ha barris amb 
vacants no cobertes, alguns districtes desbordats, sense possibilitats d’aconseguir espais on 
fer centres nous.  A la major part de les ciutats de Catalunya hi ha una baixada de ràtios.  
Demana esforços comuns i consensos.  El ponent comenta que una moció al proper ple 
demanarà a la Generalitat que es pugui edificar centres educatius en alçada que pugui 
compensar una superfície amb una amplitud, que no es disposa a la Ciutat, i encara menys als 
barris amb més requeriments, els de la zona nord.

La consellera Yolanda Rodríguez manifesta que el nivell pedagògic es redueix perquè hi ha el 
pensament de que els nens i les nenes han de ser feliços.  El tinent d’Alcalde del servei a les 
persones respon que hi ha fórmules actuals que permeten canalitzar millor talents i capacitats.

El conseller Josep Miquel Goyta, en línia amb l’anterior intervenció, parla de Sala i Martín, 
professor de la universitat de Harward, que defensa que no cal aplicar-se en l’assoliment de 
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coneixements innecessaris per a un futur, i és més interessant saber treballar en equip, en 
música, en esports, en valors, que reportarà en una millor convivència entre persones.  La 
consellera Honrubia apunta que ja no cal aprendre a encendre el foc o el funcionament de la 
roda, bàsics en l’aprenentatge de fa segles, o l’aprenentatge de finals del segle passat evitant 
fer ús de les primeres calculadores per a aprendre la mecànica de les sumes.

El conseller Josep Miquel Badia manifesta la seva queixa per les conseqüències de les actituds 
incíviques dels amos de gossos, orins, ... Demana per una campanya, agents cívics i bustiada 
al veïnat.  El regidor del Districte I explica les campanyes de conscienciació i civisme, a un 
espai públic amb usos intensius.

El conseller Tomàs Maria Porta reflexiona sobre la situació de la Ciutat de L’Hospitalet, similar 
a la de la Ciutat de Barcelona, però amb una complexitat en l’assignació de competències.   El 
president del Consell li aclareix el tractament diferenciat com a gran ciutat que rep l’Ajuntament 
de Barcelona.  Però que es resol amb altres vies directes amb la negociació amb altres 
administracions.

La consellera Núñez demana per les escoles bressol a implantar al llarg del que queda de 
mandat.  José Antonio Alcaide comenta la previsió d’una escola bressol municipal al solar de la 
confluència de les avingudes de Ventura Gassol amb Vilafranca, a començar a construir a 
finals d’enguany o principis de 2025 

La consellera Honrubia comenta l’estat de condícia necessària al passatge Milans, amb 
abandonament de neveres velles, defecacions de gossos, o taronges dels arbres.

El conseller Picornell manifesta que els supermercats generen un excés de deixalles que copen 
la capacitat dels contenidors, impossibilitant els usos de la resta de ciutadania.  José Antonio 
Alcaide confia en una nova contracta i altres eines per a millorar aquest aspecte.

La consellera Núñez s’interessa pel Centenari del barri de Sanfeliu.  El regidor del Districte 
manifesta que s’està treballant des de fa un temps, i que més tard de la celebració dels 
carnavals i d’aquest plenari es continuarà amb el procés que ha d’acabar amb la celebració del 
centenari.

José Collado comenta robatoris amb violència de matinada per part de grups organitzats.  El 
regidor del Districte recorda l’oferiment de l’assistència del tinent d’alcalde de Seguretat a un 
proper plenari.  I la recomanació de denúncia d’actes delictius.

El conseller Hervás comenta que s’ha de procedir a la reposició de la fita trencada a la 
confluència de la rambla de Just Oliveras amb el carrer de Lleida.

El conseller Ricard Monrós informa de diversos punts d’enllumenat amb avaria o mancances 
del barri del Centre que no han estat resolts; reconeixent d’altres que sí que es van solucionar i 
que van sorgir a l’anterior plenari.

Es conclou el consell del Districte I a les 21:06 hores.

Carles Jordi Lavilla José Antonio Alcaide Martín

Secretari del Consell del Districte I President del Consell del Districte I
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